

# Gütekriterien qualitativer Evaluationsforschung

*Philipp Mayring*<sup>1</sup>

**Zusammenfassung:** Auf der Suche nach Standards, Maßstäben, Gütekriterien für qualitativ orientierte Evaluationsprojekte wird zunächst Evaluation als Evaluationsforschung definiert, die sich also auch Forschungsstandards unterwerfen muss. Es wird in Frage gestellt, ob sich qualitative von quantitativer Forschung eindeutig abheben lässt und somit völlig eigene Standards für qualitative Evaluation anzuwenden seien. Schließlich werden Gütekriterien für Evaluationsforschung, die auch für qualitative Projekte anwendbar sind, auf mehreren Ebenen diskutiert: Allgemeine Kriterien, die sich am Forschungsablauf orientierten (Fragestellung – Theorieeinbettung – Design/Methoden – Ergebnisse – Interpretation/Konsequenzen), aus quantitativer Forschung kommende Standards (Objektivität, Reliabilität, Validität), Standards, die sich konkret auf Evaluation beziehen (DeGEval-Standards, Standards für einzelne qualitative Evaluationsdesigns sowie konkrete Methodenstandards). Es wird dafür plädiert, sich auf ein möglichst breites Spektrum von Standards zu beziehen.

**Schlagwörter:** Gütekriterien, qualitative Forschung, Evaluation, Mixed Methods, Standards

## Quality Standards for Qualitative Evaluation Research

**Abstract:** Looking for quality criteria or standards for qualitative evaluation the paper defines evaluation as evaluation research, and therefore qualitative evaluation has to meet standards for good empirical research. The differentiation between qualitative and quantitative evaluation seems to be difficult and less useful, so we have to look at general research criteria instead of developing specific qualitative standards. Those standards are discussed at different levels: standards oriented at the steps of scientific analysis (research question – theoretical basis – design/methods – results – discussion/consequences); general standards like objectivity, reliability, validity; standards for evaluation (DeGEval-standards, standards for qualitative evaluation designs); standards for specific methods. The paper argues for a broad reference to quality criteria in qualitative evaluation.

**Keywords:** Quality Criteria, Qualitative Research, Evaluation, Mixed Methods, Standards

---

1 Alpen-Adria Universität Klagenfurt